
ח-יא(    ג. אכילת אורז בפסח )ד’-ו’(.  ד. תענית יחיד בניסן )אות ז’(.   א. חודש ניסן )א-ב(.  ב. תענית בכורות בערב פסח וסיום מסכת )אות ג. 
  ה. תחנון בחודש ניסן )אות יב(.  ו. קריאת פרשת הנשיאים )אות יג(.  ז. לימוד הלכות פסח )אות יד(.  ח. ללכת לבית הקברות בחודש ניסן )אות טו(. 

 ט. קריאת מגילה בעיר לוד )אות טז(.  י. דקדוק ומסורת )אות יז(.  יא. קמחא דפסחא )אות יח(.  יב. ברכת האילנות )יט-כ(.

חודש ניסן – חודש שבו ישועות מקיפות 
חזק וברוך ויישר כח ]לר’ כפיר פרטוש הי”ו[. אתה מכניס לנו את האוירה של חודש א. 

ניסן, “חודש שבו ישועות מקיפות” - ככה אומרים האשכנזים. כולו נסים ונפלאות, אם 
תהפוך את האותיות של ניסן יהיה – נסין, נסים ונפלאות. ה’ יתברך יעזור שבכל שנה ושנה 
נראה רק נסים ונפלאות. ברוך ה’ עברו ימי פורים בשקט, אבל ניסן שלנו השנה מקביל 
לרמאדן. מה ענין רמדאן לניסן? זה נסים ונפלאות וזה תעניות ושטויות... מה לעשות?!

“חסדי ה’ אזכיר תהילות ה’”
ובכן, חודש ניסן יש בו מנהגים שונים. מנהג תונס לומר ]מפורים עד פסח[ פסוקים ב. 

“חסדי ה’ אזכיר תהילות ה’” ]במנגינה מיוחדת[. היום אין כמעט מי  במוצאי שבת - 
שיודע את הפיוטים האלה, דוד ריאחי ז”ל יש להניח שהיה יודע, והיום יבדל לחיים 
ר’ מיכאל סטבון מנתניה יודע לשיר אותם. אלו פסוקים מסוף ישעיה )פרק ס”ג( ומסוף 
מיכה )פרק ז’( שמדברים על הנסים ועל הנפלאות. “חסדי ה’ אזכיר תהלות ה’”. ויש 
אחר כך פיוט “ימינך א-ל נגליתה, בנוף הייתה הרוחה”, זה התחלת הפיוט. )אני לא זוכר 
את הכל(. ואני כדרכי תמיד מוצא שגיאות... )אומרים “אורח בא לרגע, רואה כל פגע”...(. איך 

אפשר לומר “ימינך א-ל נגליתה”? אתה מדבר על ימינך. זה לא לנוכח “נגליתה”, אלא 
“נגלָתה”. היו”ד שאחרי הלמ”ד טעות. )ואפשר לומר גם “נגלְתה”(. “בנוף - במצרים - הייתה 
רווחה” - לעם ישראל. ויש מנהג אחר שעושים “תהליל”, )או משהו אחר(, מתארים בערבית 
את כל הנסים שהיו לאבותינו, יש כאלה שיודעים אותם. הרב שמעון חי אלוף יודע את 

השיר הזה )שיר ארוך מדאי(1. 

שיהיה בריא לאמריקה לשיר את זה. וזה היה קצת זמן אחרי  ר’ משה חבושה  פעם הלך    .1
הסיפור של בן לאדן, והוא לא יודע אנגלית. ראו אותו עם כלים, אמרו לו: מה זה? אמר להם: זו 
מוזיקה ערבית. שמעו ‘ערבית’, אמרו: מה זה? אתה חבר של בן לאדן?!... תפסו אותו, ולקחו לו 
את הכלים. בנסי נסים נודע להם שמסכן זה, הוא לא בן לאדן ולא בטיך, הוא בא לשיר שבחים, 
אז שחררו אותו. מכאן אתה למד שאם אדם נוסע לחוץ לארץ, צריך לקחת אתו חבר שהוא מכיר 
בשפת המדינה כדי שידבר אתם. לא יתכן לומר ‘יש חרם שלא לדעת צרפתית’, אתה מוכרח לדעת 
צרפתית! החרם היה בזמן שלא היו צריכים לדעת, לפני מאה שנה ויותר. בג’רבא היו לומדים 
ערבית, למדו לדבר ולמדו גם לכתוב. אבל בימינו בתונס מדברים צרפתית, ובצרפת על אחת 

כמה וכמה. אז ידברו אתך או ידברו עליך ואתה לא מבין, זו לא בעיה?! 
היה גאון גדול - רבי דוד לוריא שהיה פעם חבוש בבית האסורים על איזו עלילה שהעלילו עליו. 
והשופטים היו חושבים מה לעשות ואיך לפסוק, והיו מדברים ביניהם בצרפתית )כי השפה הרשמית 
הייתה רוסית, והם מדברים צרפתית, כי זו שפה של ‘אינטליגנטים’...(. התחילו לדבר עליו בצרפתית, 

והוא פנה והלך לצד, אמרו לו: אתה לא מתבייש? אנחנו השופטים כאן. במקום להקשיב ולכבד, 
אתה פונה לדרך אחרת?! ענה להם - בצרפתית! - ואמר להם: אני מבין את השפה שלכם, לכן 
לא נעים לי לעמוד לידכם. אני מבין את מה שאתם אומרים, ולא רציתי לשמוע. אמרו לו: עד 
כדי כך אתה מכובד ומנומס?! אתה זכאי! לך הביתה... )איך אומר הרב עובדיה? ‘הוא זכאי’, ‘הוא 
זכאי’, ‘הוא זכאי’...(. מהחכמה שלו הוא ניצול. אז אדם צריך ללמוד, ולא צריך ללמוד הרבה. אדם 

רואה רחוב פלוני, והוא רואה את האותיות כמו שדים... הוא לא יודע מה האותיות האלה. אתה 
חייב לדעת מה אתה קורא. 

יש אומרים לא, ‘מַחְרַמַה’, ‘מחרמה’. אבל ה’מחרמה’ הזאת הייתה לפני מאה וחמשים שנה, היום 
השתנה העולם. היה גם כן חרם בירושלים, הרב יהושע ליב דיסקין שהיה צדיק גדול וחכם גדול 
וגאון גדול עשה חרם שלא ילמדו בשום שפה בישיבות, ללמד גמרא רק באידיש. בא החזון איש 
ואמר ללמד גמרא בעברית. אמרו לו: אתה חולק על החרם? יש לך כח לחלוק על גאון הגאונים? 
אמר להם: החרם עבר זמנו. בזמנו עשו גדר שלא ללכת אחרי הציונים, אז אמרו לא לדבר בעברית, 

תענית בכורות
ויש עוד דבר, שבכל חודש ניסן לא אומרים תחנון. מרן כותב )סי’ תכ”ט ס”ב( “אין נופלים ג. 

על פניהם בכל חודש ניסן, ואין אומרים צדקתך בשבת במנחה, ואין מספידים בו, ואין 
מתענים בו להזכיר בצבור, והבכורות מתענים בו בערב פסח”. היה אדמו”ר אחד )שהיה 
קשה לו לצום...( אז הוא אמר מה המקור של הדין הזה? ממסכת סופרים. אז הוא אומר 

מתענגים”.  “הבכורות  מתענים”, אלא  “הבכורות  “לדעתי נפלה שם טעות סופר”, לא 
למה מתענגים? כי הרי הבכורות ניצולו במצרים מהגזירה של מכת בכורות. אז למה הם 
מתענים? להיפך, הם צריכים לשמוח, וצריכים לאכול ולשתות. הרב עובדיה ע”ה )שו”ת 
יבי”א ח”ד חאו”ח סי’ מ”ב( חיפש את מקור הדין במסכת סופרים )פרק כ”א ה”ג(, ושם כתוב: 

“אין מתענים בניסן, והבכורות מתענים בו בערב פסח”. איך אתה אומר מתענגים בו? 
מה הקשר בין רישא לסיפא? אלא הכוונה “אין מתענים בניסן, אבל הבכורות מתענים”, 
זה זכר להצלתם. ועד היום יש הרבה בכורות שמתענים. כשהייתי בריא הייתי מתענה, 
)אני לא בכור, אבל הייתי מתענה בשביל בני גדעון שיהיה בריא שהוא בכור(, ולא היה מזיק לי 

התענית. בליל פסח אחרי שעושים קדש ורחץ מביאים קצת אורז וקצת תפוחי אדמה 
ומרק ירקות, וזה משביע ומרגיע, וככה אתה יכול להמשיך את ההגדה בנחת. )עיין בה’ 
נסי ח”ב פרק י”ז סעיף ו’(. אבל רוב העולם לא יודעים את “הפטנט” הזה, שלא לדבר על 

אלה שאינם אוכלים בכלל אורז, בשבילם אורז זה חמץ גמור. 

אכילת אורז בפסח
פעם הייתה אשה אשכנזיה שמצאה גרגיר אורז בתוך קדרה של בשר, והם לא ד. 

אוכלים אורז. אז היא הלכה לרב אשכנזי ואמרה לו: מה הדין של הקדירה הזאת? צריך 
לזרוק את הכל ולשבור את הכלי? אמר לה הרב: אני לא יכול לפסוק לך, יפסוק לך הרב 
מרדכי אליהו. אמרה לו: הרב מרדכי אליהו יפסוק לי? הרי הוא אוכל אורז. אמר לה: 
הוא יפסוק לך. אז היא הלכה אליו, והוא אמר לה: תביאי את הסיר. הביאה את הסיר, 

היום באים תלמידים ספרדים, מה הם חטאו שלא יבינו כלום?! מה העוון שלהם?! לכן לכתחילה 
מלמדים בעברית. פעם הוא בא לבחון תלמידים בישיבת תפארת ציון, והתחיל לדבר אתם בעברית. 
בא שוטה אחד ואמר לו: זה חרם. אמר לו: חרם?! בחוץ... אל תבלבל את המח. הרמב”ם כותב 
)פ”ב מהלכות ממרים ה”ה ואילך( שאם גזרו חרם על משהו, וראו שאין הציבור יכולים לעמוד בו, 

הרי החרם בטל מאליו. לא יתכן שהחרם יהיה חמור יותר מדברי תורה. בדברי תורה יש כמה 
דברים שאין לנו היום, מדין תורה אנחנו צריכים להיות מהבוקר עד הערב עם תפלין. מישהו 
עושה את זה? אף אחד לא עושה, כי צריך כוונה, וצריך לא להסיח את הדעת וכו’. מדין תורה צריך 

להקריב קרבנות, ואין לנו אפשרות היום להקריב קרבנות, אז אין קרבנות. ככה צריך לעשות. 
ומאז התחילו בכל הישיבות לדבר בעברית, חוץ מישיבות ‘מיוחסות’. )קוראים להם באידיש - ‘יחסנטי’ 
זה לא סתם...(. מדברים רק באידיש, כדי שכל ספרדי שם ילמד אידיש. פעם בא מישהו לחזון איש 

ואמר לו: פתחתי ישיבה, ולא באים לי תלמידים, רק ספרדים. אמר לו אז מה? מה רע בזה? אמר 
לו: הספרדים לא מבינים אותי, ואני רוצה לדבר באידיש, אני לא רוצה ספרדים. אמר לו: אתה 
לומד את הרי”ף? אמר לו: אני לומד. אמר לו: רי”ף רמב”ם ובית יוסף אתה לומד? אמר לו: כן. אמר 
לו: אתה יודע שהם ספרדים ‘רחמנא ליצלן’?!... איך אתה לומד אותם? אמר לו לא, אלו גאוני 
עולם. אמר לו הרב:  גם אלה, אם הם יתחנכו יפה, הם יהיו גאונים של גאונים! תפסיקו את הדמיון 
הזה. לכן זה רבי משה חבושה היה שם לא יודע אנגלית ותפסו אותו, בסוף שחררו אותו והלך 

כרגיל. אדם צריך ללמוד, אם אתה הולך למדינה, 
תלמד לפחות לקרוא את האותיות, וחבר שלך 

ידבר בשבילך בשפת המדינה, אין מה לעשות. 

העורכים: הרה"ג רבי משה חדאד שליט"א, הרה"ג רבי שלום דרעי שליט"א. עורך ראשי: הרה"ג רבי אלעד עידאן שליט"א

שיעורו השבועי של מרן ראש הישיבה
רבנו מאיר מאזוז שליט"א
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 079-9270505או ב'קו  בית נאמן':בערוץ קול ברמה.שיעורו של מרן שליט"אבשידור ישיר אתניתן לשמוע

נושאי השיעור:
מוצאי שבת פרשת ויקהל, י”א באדר תשפ”ג

לחסויות, להפצה, להנצחות ולקבלת העלון לפנות לפקס 077-3179532 <<< מייל: bait.neheman@gmail.com | טלפון: 08-6727523 | 052-7130554 

 לע"נ אבי הישיבה הרה"צ רבי בנימין הכהן בן מבירכה זצ"ל.

בבית הכנסת "אהבת התורה - איש מצליח"   
רחוב הרב עוזיאל 43 ב"ב.  

בשעה 20:00 

גליון מס': 350 | ויקהל-פקודי - שבת "החודש"
כה באדר תשפ"ג )18/3/23(   

מוצ"ש  ר"ת  הדלקת נרות 
19:07  18:25  17:13 י-ם: 
19:04  18:27  17:30 ת"א: 
19:03   18:26  17:19 חיפה: 
19:04  18:27  17:30 ב"ש: 

דברי התורה בעלון יהיו לרפואת שולמית ברכה טובה תחי' בת הרבנית אסתר )חיה( לויזה ע"ה.



והוא מסתכל ומסתכל אם יש ששים נגד הגרגיר הזה, ראה שיש ששים. אמר לה: מותר לך, 
אבל תיזהרי פעם אחרת. ככה נרגעה. אם היה אומר לה: הרמ”א כותב )סי’ תנ”ג ס”א( שאין 
חוששים לתערובת שלו, תזרקי את האורז וגמרנו. אז היא תאמר: אתה ספרדי, ולכן אתה 
“בעוונות הרבים” מזלזל באיסור שלנו, אבל אנחנו אשכנזים, ואנחנו לא אוכלים אורז. לכן 
הוא אמר לה: אני יודע שאתם לא אוכלים, אבל כששיש ששים זה מבטל. ולמעשה לא 
צריך לבטל, אורז שנתערב זורקים אותו וגמרנו. האדמו”ר מליובאויטש ע”ה הביא כמה 
יהודים מפרס שבאו דרך אמריקה ועשו פסח בביתו, אמר להם: תביאו להם אורז. אמרו 
לו: איך אורז? אמר להם: האורז מותר, אל תשתגעו. ועמד בכבודו ובעצמו בימי פסח 
לראות שהפרסים האלה אוכלים אורז. זה מותר, בזמן הגמרא )פסחים דף קי”ד ע”ב( האורז 

מותר, וגם היום האורז מותר. 

אכלו אוכלים ויאכלו
יש פלא על הגאון רבי ברוך אפשטיין. יש לו ספר מקור ברוך2, ושם )ח”א דף שנ”א ע”א( ה. 

הוא כתב ככה, אמר בשנת תרכ”ט הייתה מגיפה בוילנא, והיה סכנה, והכל התייקר, ואין 
להם משהו לאכול. אז דנו החכמים האם מותר לנו לאכול אורז או אסור. ואני מתפלא 
עליהם )ככה הוא אומר(. למה הוא מתפלא? כי הרז”ה - רבנו זרחיה הלוי אמר )בסוף פסחים( 
חשבת שהספרדים לא  שאוכלים אורז בפסח. “בן פורת יוסף”, איפה היית עד עכשיו?! 
אוכלים אורז?! אוכלים ויאכלו, ויאכלו כל השנים. עד היום אנחנו אוכלים אורז. מה מציאה 
מצאת בספר המאור? אלא כיון שהוא מזרעו של הרז”ה אמר: אתם רואים? הרז”ה סבא 
שלי אמר שאוכלים אורז. מחילה מכבודך, רק הרז”ה אוכל אורז?! הרמב”ם אוכל אורז, מרן 
אוכל אורז, הפרי חדש אוכל אורז. כל הספרדים אוכלים אורז, ואנחנו עד היום ועד מחר 
נאכל אורז. פעם אמרתי את זה בפני אשכנזים, אמרו לי: נכון שאתם אוכלים אורז, אבל 
אתם עושים סליחות חודש וחצי... אנחנו עושים רק עשרה ימים, כי אין לנו עוונות. אתם 
אוכלים אורז, יש לכם עוונות... טוב מאד, יש לנו עוונות כי אוכלים אורז. והאמוראים שאכלו 
אורז בפסח, בליל פסח שמו על הקערה “סילקא וארוזא” )זו גמרא בפסחים דף קי”ד ע”ב(, שמים 
סלק )ששמו בעברית תרד( ואורז. יש להם עוונות?! מה יש לכם?! אנחנו בודקים את האורז 
כמה שאפשר. במיוחד שאפילו אם ימצא בו גרגר אחד של חיטה בתוך תבשיל של אורז, 
יש קולא שכתב אותה רבנו ערך השלחן - רבי יצחק טייב ע”ה. אמר )חוקת הפסח סי’ תס”ז 

2.  מי שלא רוצה לישון, יקח את הספר הזה ויקרא בו. יגמור חלק א’ שלו, חלק ב’, חלק ג’, וחלק ד’. 
ואם הלילה עוד ארוך, יגמור גם חלק ה’... משהו מדהים, סגנון, מתיקות, עריכה, זה בן אדם מיוחד. 
בילדותי בחוץ לארץ ראיתי את ספרו “תורה תמימה” ולא ידעתי מי זה הרב אפשטיין. קראתי 
וראיתי סגנון כל כך בהיר, כל כך ברור, כל כך נחמד, כל כך נפלא. מאיפה הבאת את הסגנון הזה? זה 
סגנון ספרדי. הייתי מוכן להישבע בנקיטת חפץ שהמחבר ספרדי... אחרי שנים ראיתי שהוא כתב 
)מקור ברוך ח”א דף של”ו ע”א( שהמוצא שלו מספרד. רבנו זרחיה הלוי בעל ההשגות על הרי”ף היו 

לו ארבעה בנים, אחד מהם שמו “בנבנישתי”, והמשפחה הזאת התפשטה והסתעפה, ובזמן גירוש 
ספרד המשפחה הזאת התפצלה לשתים, חלק הלכו לאיזמיר )ושם היה הרב כנסת הגדולה שהשפה 
שלו בהירה מאד(, וחלק הלכו לעיירה של אשכנזים ששמה אפשטיין. והאשכנזים עשו להם דברים 

טובים, עזרו להם, אז הם אמרו: אנחנו נחליף את המשפחה שלנו מ”בנבנישתי” ל”אפשטיין”. אם 
כן אתה המקור שלך ספרדי, ולכן אתה מדבר כמו ספרדי. תקח את התורה תמימה, תראה איזה 
בהירות, איזה סגנון ואיזה יופי. מאיפה למדת את זה? הוא היה מיוחד, נשמה ספרדית שוכנת בו. 

מי שהוא ספרדי, מדבר הכל בפשטות. לא יכול להבין את הפלפול. 
רבי יהודה מינץ, שמי שלא למד בישיבות  חכם אחד - מאה שנה לפני דורו של מרן - שמו  כתב 
אשכנזיות, לא יכול להבין שום דבר. כי שפתם עמוקה מאד, אי אפשר להבין אותה. רק מי שלמד 
בישיבותיהם עידן ועידנין - שנים רבות, יהיה לו מוח אשכנזי. אבל מי שהוא לא למד, הוא לא יבין 
את זה. לא יבין את הפלפולים שלהם. יש להם מוח מיוחד. למשל החרם של רבנו גרשום שאסור 
לשאת אשה על אשתו. הוא עשה את זה לטובה, כי כשאדם יהיו לו שתי נשים, כל הזמן הן רָבוֹת. 
)רבי יעקב ספיר בספר אבן ספיר אמר )סוף פרק י”ד( שראה אצל התימנים שהם לוקחים שתי נשים, שלש 

נשים, אמר להם: אנחנו יודעים שיש שני פסוקים בתנ”ך שמתחילים במלה “ולו” – “ולו שתי נשים” )שמואל-א’ 

א’, ב’(, “ולו הכין כלי מות” )תהלים ז’ י”ד(. מי שלוקח שתי נשים מכין לעצמו את המות... אז איך אתם עושים? 

מסתדרים. לא רבים על יד הבעל, מכבדים אותו...(. אז הוא עשה חרם, אבל מה יהיה באדם שאשתו לא 

עלינו ולא עליכם חולה, והיא מאושפזת עשר שנים בבית חולים. האם גם בזה אסור לקחת אשה 
שניה או מותר? יש על זה תשובות. בתשובות מהרש”ל אני זוכר כמה תשובות על זה. ריבונו של 
עולם! ישאר האיש הזה ככה בודד וערירי, לא אשה ולא חיים ולא שום דבר? אם יש מי שיתמוך 
בו – ניחא. אבל אם אין מי שיתמוך בו, ימות? רבנו אליהו מזרחי )בעל פירוש הרא”ם על התורה( שהיה 
לו מח ישר, פשוט, ספרדי, אמר )שו”ת הרא”ם סי’ מ”ו( רבנו גרשום לא גזר כדי לבטל מצוות פרו ורבו. 
אם האשה חולה, אין מה לעשות, שיקח אשה אחרת. אבל האשכנזים מפחדים כל הזמן, מפחדים 
פחד מוות. לא צריך לפחד! רבנו גרשום לא גזר, גמרנו. ואם תימצי לומר גזר, יש תשובה של מרן 
)שו”ת ב”י אה”ע הל’ כתובות סי’ י”ד( שאומר בה שקיבלנו שהוא גזר רק עד סוף האלף החמישי, בשנת 

חמשת אלפים ואחת, כבר אין חרם דרבנו גרשום. לכן יש לנו כמה צדדים להקל. אבל עד היום אם 
יש שאלות כאלה, הרבנים מתחבטים. ולא רבנים אשכנזים, ודאי שהם שמתחבטים, אלא גם רבנים 
ספרדים. אם הוא יפסוק משהו, הרב האשכנזי הוא המוליך והמביא, יאמר לך: אתם חולקים על 
רבנו גרשום?! אבל רבנו גרשום לא גזר על זה, תהיו רגועים. תלמדו שהתורה ניתנה לשלום, ניתנה 

ליושר, ניתנה לאמת. לא לעשות רעש על כל דבר.

סק”ז. ע”ש(, כאשר שמים את האורז בקדרה, שמים אותו כשהקדרה רותחת, ואז אפילו אם 

יש חיטה, זה נקרא חליטה. תזרוק את החיטה וגמרנו. למעשה לא עושים את זה וזורקים 
את כל התבשיל. אבל לא עד כדי כך שאנחנו יש לנו עוונות. הלוואי שיהיה לכם מצוות כמו 
שיש לנו... אנחנו מבטאים את החי”ת, ואת העי”ן, ואת הקו”ף, ואת הצד”י, ושוא נע ושוא 
נח, ואת הגימ”ל הרפויה. למה אתם אומרים שיש לנו עוונות?! אבל הם התכוונו בצחוק. 

“האורז מותר בפסח והאשכנזים נוהגים בו איסור”
צריך לדעת שהאורז מותר בפסח. פעם כשהרב עובדיה ע”ה היה רב ראשי בתל אביב ו. 

הרב כתריאל פישל  הגיעו ימי הפסח. ומי שהיה ממונה שם על מחלקת הכשרות, היה 
טכורש3. אז הוא סידר הלכות, ושאל את הרב עובדיה בתור רב ראשי: איך ההלכות האלה? 
הם בסדר? הרב קרא אותם, וראה שכתוב כך: “האורז אסור בפסח, והספרדים נוהגים בו 
היתר”. אמר לו מה פירוש? אם הדבר אסור, איך נוהגים בו היתר? אפשר לכתוב “אסור 
לאכול חזיר, והחילוניים נוהגים בו היתר”?! מה זה?! אם הדבר אסור, הוא אסור לכולם. 
אמר לו: אז מה כותבים? אני לא רוצה שהאשכנזים יאכלו אורז. אמר לו תכתוב: “האורז 
מותר בפסח והאשכנזים נוהגים בו איסור”... דבר שמותר יכולים לנהוג בו איסור. אבל דבר 
שאסור איך ינהגו בו היתר? יש גמרא )ראש השנה דף ט”ו ע”ב( “במקום איסורא כי נהגו שבקינן 
להו”?! – אם נוהגים לעשות איסור שותקים להם?! לא נשתוק להם. צריך לכתוב אחרת, 
אמר לו: בסדר, הבין אותו ותיקן. צריך לדבר הכל בדרכי נועם ובנחת. איך הרב עובדיה 
אומר? כתוב “דברי חכמים - בנחת נשמעים” )קהלת ט’, י”ז(, לא ככה, אלא: “דברי חכמים 

בנחת – נשמעים”. אם תדבר בנחת יכבדו אותך, אל תעשה רעש על שטות4.

אם מתענים תענית יחיד בניסן
אז כאן אמרנו ש”אין מתענים בו להזכיר בציבור”. ולמה מרן כתב “להזכיר בציבור”? ז. 

כי אם מתענים בו תענית יארצייט שזו תענית יחיד מותר. פעם בחוץ לארץ שאלה אותי 
אמא של השכן שלנו5, האם בחודש ניסן היא יכולה לצום או לא? ואמרתי לה שלא, בניסן 
לא צמים. כי הרמ”א כתב אחר כך שנהגו שאין מתענים בו תענית כלל, אפילו יום שמת בו 
אביו או אמו )יארצייט( לא יתענו. אמרתי לה: כולם לומדים בספר אחד. היה לי פשוט הדבר 
הזה. אחרי שנים מצאתי בברית כהונה למורנו ורבנו רבי כלפון משה הכהן )מערכת הנו”ן אות 
כ”ב( שאומר שתענית יארצייט מתענים בניסן, מרן כתב דוקא “להזכיר בציבור” - תענית 

ציבור, אבל תענית יחיד מתענים בניסן. טעיתי, צריך לומר למי שישאל על יארצייט: אם 
אתה רגיל לצום על יארצייט, תצום )גם בערב שבת(. מי שאינו רגיל לצום ביום יארצייט - 
לא חובה6. אבל מי שרגיל לצום ביארצייט, מותר לו לצום בחדש ניסן. וגם הרמ”א כותב 
“ונהגו שאין מתענין בו תענית כלל, אפילו יום שמת בו אביו ואמו”, כלומר מן הדין יכולים 
לצום, אבל נהגו שלא לצום. אבל הספרדים לא נהגו ולא ינהגו. לגבי חתן ביום החופה שלו 

זו מחלוקת, אבל עדיף שלא לצום.

אם מסכת משניות עולה לבכורות ל”סיום מסכת” בערב פסח
ויש גם את הבכורות שמתענים בערב פסח. אבל למעשה רובם ככולם לא מתענים, אלא ח. 

עושים סיום מסכת. והמסכת לא צריכה להיות מסכת גדולה עם גמרא אלא אפילו מסכת 
של משניות שיקרא אותם בהבנה זה מספיק. ולא צריך ללמוד אותה עם כל המפרשים, כי 
אין לדבר סוף. יש שחושבים שצריכים לקרוא את כל המפרשים: תפארת ישראל, תפארת 

ם מלאך, אבל למלאך יש לו א’ בהתחלה – א-כתריאל. אבל בשביל שלא יקראו  3.  כתריאל זה שֵׁ
לעצמם בשמות של מלאכים, הורידו את האל”ף – כתריאל. 

4.  יש מנהג של כל הספרדים שאומרים הלל בליל פסח, והרמ”א אומר )סי’ תפ”ז ס”ד( שהם לא נוהגים 
בזה. והנה בימי רבי שניאור זלמן - האדמו”ר הזקן - היה עם חבורה של חסידים שאמרו: אנחנו נגיד 
הלל בליל פסח בערבית. למה? כי על פי הקבלה אומרים. אז חיכו עד שיצאו כל הרבנים, ונשאר 
רק השמש המסכן, והתחילו לומר הלל. אז השמש הלך לרב שלהם, ואמר לו: תראה, הכת )החסידים 
בעיניהם היו כת, כמו כת של שבתי צבי רחמנא ליצלן( אומרים הלל. הלך הרב ודפק על השלחן, ואמר: 

הרמ”א אמר שאין אומרים הלל בערבית! איך אתם עושים דבר כזה?! אמר לו האדמו”ר הזקן: נכון 
שהוא אמר ככה, אבל וכי הוא דפק על השלחן כמוך?!... איפה ראית שהוא דפק... הרמ”א כתב בלי 
הדפיקה. אמר: אנחנו בעוונות לא אומרים הלל... למה אתה דופק?! לאט לאט, החסידים אומרים 
הלל, והליטאים לא אומרים. )איני יודע מה הליטאים עושים היום(. אנחנו אומרים הלל מעתה ועד 
עולם. ומצאו מקור לזה בגמרא בערכין )דף י’ ע”ב(, ובתוספתא של סוכה )פ”ג ה”ב(. והרוגצ’ובר נתן 
טעם לזה בגלל שלא כולם יודעים לומר הלל בבית, אז עושים הלל בבית הכנסת. אבל כל דבר ודבר 

תגיד אותו בנועם, באהבה, ובחיבה. לא בצורה כזאת.
5.  היה לנו שכן בתונס שיהיה בריא בן תשעים פלוס, שמו אשר מאדאר. אמו הייתה צדקת, והתענתה 
שני וחמישי כמה שנים כדי שהבן שלה ימצא בת זוג, והוא מצא ברוך ה’, והביא ממנה כמה ילדים, 

ואחר כך האשה ההיא נפטרה בדמי ימיה.
6.  הרב עובדיה אומר שיש הרבה רבנים שציוו לבניהם אחריהם שלא לצום ביום יארצייט, אמרו 
להם: במקום לצום ולענּות את עצמכם, תקבלו באותו היום לעשות מצוות, ללמוד תורה, לתת צדקה 

לעילוי נשמת, לא לצום.

  דברי תורה בעלון זה מוקדשים לעילוי נשמת:  יוסף יצחק הכהן ז"ל בר שושנה תבלח"ט    ת.נ.צ.ב.ה אמן



יעקב וחידושי הגר”א וכו’. אבל וכי אחרי שגמרת אותם, אין יותר מפרשים? תמיד יש 
מה לחדש ומה לפרש, מה להקשות ומה לתרץ. אלא אם הבנת את המשנה על בוריה, זה 

מספיק. יש לך ספר משניות עם פירוש “קהתי7” וזה מספיק. 

“צוף דבש אמרי נעֹם מתוק לנפש ומרפא לעצם”
קוראים את המשנה האחרונה ומסבירים אותה שכל ט.  אז גומרים מסכת בערב פסח, 

אחד יבין. אבל מי שלא מקשיב ולא מבין, רק אומר תביא לי קצת מהמטעמים של הסיום 
)ולפעמים אלו מטעמי חמץ, ואמו משאירה לו את זה לערב פסח לצהרים שיאכל את זה... והיא לא יודעת 

מה היא עושה. אסור לעשות את זה(, חייב להקשיב. לבוא בבוקר ולשמוע את המשנה ולהבין 

אותה. והרב עובדיה אומר )חזון עובדיה פסח עמ’ רי”ב( שיתן בה טעם, שאנשים יאהבו ללמוד. 
כשהרב היה גר ברחוב רוטשילד 96 בתל אביב, היה שם בית כנסת אוהל מועד. והיה שם 
עשיר אחד שכל הזמן לא רוצה לשמוע תורה. היה אומר: אתם מבזבזים את הזמן, מה 
עושים האברכים, כל הזמן לומדים. מה נעשה בהם? אז כל פעם שהוא בא לבית הכנסת, 
הגבאי היה קורץ בעיניו לרב עובדיה: תשמע, הגיע הבן אדם הזה שהוא לא רוצה לשמוע 
תורה, הוא רוצה לשמוע רק סיפורים, חידושים ואולי הלכות, אבל הוא לא רוצה לשמוע על 
לימוד תורה. וכשהרב היה רואה אותו, היה מיד מספר סיפורים על התורה. כמה שהתורה 
נפלאה, היה מספר על רבי יהונתן אייבשיץ, איך היה מסתדר עם כולם ומוצא תשובה 
הרב, לא ידעתי כמה התורה  קולעת. עד שיום אחד האיש הזה פתח את פיו, ואמר לו: 
נַי בתלמוד תורה, ולא שיהיו בטלנים.  ם את בָּ נפלאה. לא ידעתי! אם הייתי יודע הייתי שָׂ
אמר לו: ומה עכשיו? אמר לו: עכשיו הילדים שלי מבוגרים, קיבלו בגרות, התבגרו ונעשו 
רְ”. בערבית זה פרות - “פרות הבשן” )עמוס ד’, א’(... אמר לו: תעזור ללומדי תורה, והדבר  גִּ “בְּ

ב כאילו אתה בעצמך למדת. לכן תאמר להם כמה התורה חביבה8.  יֵחָשֵׁ

שיהיו דברי תורה חביבים על שומעיהם
כתוב במדרש )שמות רבה פמ”א אות ה’( על הפסוק: “ויתן אל משה ככלתֹו לדבר אתו בהר י. 

סיני” )שמות ל”א, י”ח. בפרשת השבוע(: אל תקרי “ככלותו” אלא “ככַלתו”. אמר ריש לקיש: 

7.  הרב פנחס קהתי ז”ל עשה מצוה גדולה מאד, עד ימיו היו יהודים מהפועל המזרחי שאין להם 
זמן ללמוד, היו לומדים קצת רש”י על החומש וזה הכל. אז אמרו פעם: מה נעשה כדי להכניס 
להם תורה שבעל פה? אמרו: נכתוב פירוש שמובן לדור הזה  כי הדור שלנו מטומטם לא מבין. )יש 
פירוש המלבי”ם על הנ”ך, ויש לו שפה מיוחדת, שפה פילוסופית ועמוקה, הוא מתפלמס לפעמים עם חכמים 

אחרים. ומי שלא רגיל בשפה שלו לא יבין, מה אתה מדבר פילוסופיה עמוקה? איך אמר מישהו: “פילוסופיה 

עתיקה”. וזו עתיקה ועמוקה...(. אז נתנו לרב פנחס קהתי שהיה פקיד בנק, ואמרו לו: אתה תעשה 

פירושים על המשנה, שכל אחד יבין אותה. אז הוא אמר להם: אם אני אפרש, מי אמר שהפירוש 
שלי מספיק? אמרו לו: אשתך חכמה? אמר: בטח שהיא חכמה... אמרו לו: כל מלה שאתה כותב 
היא תעבור עליה. ואם הדברים לא ברורים היא תגיד לך: פינחס, עוד לא הבנתי, תסביר עוד. וככה 
עשה, וזכה לסיים את כל ששה סדרי משנה. הבבא סאלי ע”ה היה לומד משניות עם הפירוש שלו, 
אמרו לו: הרב, אתה תלמד מפירוש של קהתי? אמר להם הוא לא ירא שמים? אמרו לו: הוא ירא 
שמים. אז מה אכפת לכם?! למה סתם להטיל דופי בבן אדם?! הוא היה אדם צדיק וירא שמים, וכתב 
נֵי משניות עם הפירוש שלו, וזה מספיק. אל תעשו  פירוש שמזכה אלפים ורבבות שילמדו כל יום שְׁ
מלחמות, המלחמות האלה גרמו לעם ישראל להיות מפוזר ומפורד בינו ובין עצמו, לא לעשות ככה. 
8.  יש ספר שכתב אותו חכם אשכנזי משכונת עזרת תורה ]על מרן הרב עובדיה ע”ה[. אמר: הספר 
הזה מדבר על חכם אחד שחי בדור שאין התורה חביבה עליו, והוא הפך את הדור הזה לדור שהתורה 
חביבה עליו. מה הוא מדבר? אמר: בדורות שעברו, אם יבוא אחד לאיזה רב, הוא יאמר לו: אדוני, 
יש לי בעיה, אני לא מרגיש טוב, תן לי ברכה. או שיאמר לו: אין לי ילדים, תן לי ברכה, אין לי זה 
וזה... אבל לבקש ברכה שהילדים שלו ילמדו תורה? מה פתאום! אי אפשר. והרב עובדיה הפך את 

הדור, התורה נעשתה חביבה ויקרה לשומעיה.

אם אדם יודע שדברי תורה חביבים לשומעיהם, כמו כלה זו שחביבה על בעלה - ידבר, ואם 
אינם חביבים – אל תדבר! הרב חיד”א אומר )מעגל טוב סוף עמ’ 36( שהיה נוסע במדינות, ויש 
דברי אגדה שאסור לספר אותם לבני אדם, כי הם לא יאמינו, ויגידו שאלו גוזמאות. אמר 
הייתי נמנע ולא מספר אותם, אלא אני מספר דברים שהם מתוקים וחביבים לשומעיהם, 
ככה צריך לעשות. ולכן כשאתה אומר את המשנה האחרונה או הדף האחרון בגמרא תוסיף 
גם טעם, “טעם כבינה” )מנחות דף כ”א ע”א(, שיבינו וישמעו, יקשיבו ויהנו. ואז אתה מובטח 

שהאיש הזה ששומע עכשיו -  גם בניו ימשיכו ללמוד תורה ויחבבו את התורה. 

היה מחבקו ומחבבו
מעשה בתלמיד חכם אחד בדור שעבר, שמו הרב שמואל זכאי )אביו של רבי אהרון זכאי יא. 

יבדל לחיים(, שכתב ספר חידושים על הפרשה. ופעם אדם שיש לו חידושים על הפרשה 

דברי תורה בעלון זה יעמדו לרפואת:  ידיד המוסדות הרב שר שלום הי"ו בן מז’יאנה    מצליח הי"ו  בן כמסאנה שושנה    הילד אוריאל בן מוריה בתוך שאר חולי ישראל    
 נא להעתיר בתפילה לרפואתם השלמה בקרוב 



היה הולך לרב ואומר לו: הרב, תן לי הסכמה. והרב היה אומר לו: מה אתה כותב, אין לך 
מה לעשות? לך תכתוב שאלה ותשובה9! והרב עובדיה היה הפוך. אחד שכתב משהו, הרב 
היה מחבק אותו ומחבב אותו. והוא זכה שהבן שלו חיבר למעלה ממאה ספרים בהלכה 
ובאגדה. כמה שאפשר להעמיד בן אדם טוב על ידי שאתה מחבב אותו ומחמיא לו - ככה 
הדור שלנו הוא דור לא כל כך טוב - ואני לא רוצה לומר אחרת - ובכל  צריך לעשות. 
זאת, למרות הכל, למרות כל המלחמות שנלחמים בתורה - יש אלפים ורבבות שחוזרים 
בתשובה ולומדים. כמו אורי זוהר וחבריו וחברי חבריו, הם נהנים מכל מלה בתורה. אבל 
ז’, י”ד(. לכן צריך  מה לעשות? יש גם לעומתם... “זה לעומת זה עשה האלוקים” )קהלת 

ללמד אותם את הדבר הזה.

כל “החודש הזה” – ניסן “לכם” כמו “ראש חודשים”
והרב עובדיה אומר מאיפה למדנו שכל החודש הזה לא אומרים תחנון? מהפסוק: יב. 

“החודש הזה לכם ראש חודשים” )שמות י”ב ב’(. כל חודש ניסן הוא כמו ראש חודש... כמו 
שבראש חודש לא אומרים תחנון, ככה בכל חודש ניסן לא אומרים תחנון. וזה “החודש 

הזה לכם ראש חודשים”. 

קריאת פרשת הנשיאים
וגם יש את פרשת הנשיאים. יש שתי דעות )עיין בפי’ הראב”ע שמות מ’, ב’( יש דעה שקרבנות יג. 

הנשיאים התחילו באחד בניסן, ולכן מתחילים לקרא ביום א’ בניסן אחרי תפלת שחרית10 
כל יום כמה פסוקים. בתונס לא מאריכים, ובג’רבא מי שרוצה להאריך לוקח לו חצי שעה 

9.  ואם הוא יאמר: אבל אני לא יודע לכתוב שאלה ותשובה. יאמר לו: אז תכתוב. “תשמיעני ששון 
ית” )תהלים נ”א, י’(. “ששון ושמחה תגלנה” ראשי תיבות שו”ת - שאלה  ושמחה תגלנה עצמות דִכִּ
ותשובה, ומיד תקבל ששון ושמחה. והוא יאמר: אבל אני בעוונותיי עם הארץ. אחד בא לרב חריף 
מאד, ואמר לו: למה אתה מבזה אותי? הנה כתבו לי בהסכמה החו”ב. אמר לו הרב: מה זה החו”ב? 
אמר לו: החריף ובקי. אמר לו הרב: לא ככה, החו”ב ראשי תיבות “החיה וכל בהמה” )תהלים קמ”ח, 
י’(... והוא חושב לעצמו: ככה? אני חיה וכל בהמה? שלום. מאז נשבע שהוא לא ילמד יותר. הרב 

עובדיה לא היה ככה.
10.  הערת המערכת: כאן מרן רבנו שליט”א פנה לילד אחד, ואמר לו: אתה יודע מה קוראים? 
אתה לא מקשיב, אין דבר, אין דבר. הרב ניסן פינסון ע”ה בתונס היה לוקח תלמידים ומלמד אותם 
ספר התניא, ו”תניא” זה עמוק, והם מפחדים ללמוד קבלה, אז הם אומרים לו: הרב, תלמיד פלוני 
ישן. אמר: אין דבר, הוא ישן בגן עדן... ולא היה עושה לו כלום. אז גם אתה, כשאתה שומע דברים 
כאלה – שנה הבאה אתה תבין אותם עוד יותר טוב ועוד יותר טוב, עד שתהיה חכם גדול, כמו הרב 
אהרון זכאי. אתה רוצה להיות כמוהו?! “אז ישיר משה” )שמות ט”ו א’( אז ראשי תיבות אהרון זכאי.

אבל הציבור הולכים הביתה... ומי שלא רוצה, לא קורא בכלל. בתונס מצאו דרך פשוטה, 
כל יום קוראים את פסוקי היום של אותו נשיא, “ביום הראשון נחשון בן עמינדב...” וזה 
בדרך כלל ששה פסוקים, חוץ מהיום הראשון שהוא קצת ארוך. ולפני כן אומרים: “עזרנו 
בשם ה’” )תהלים קכ”ד, ח’(, ואח”כ אומרים: “שיר למעלות לדוד שמחתי באומרים לי” )שם 
פרק קכ”ב( וזה הכל. ואנחנו עושים את זה, וזה הכל. אבל יש תפלות, ומי שיש לו זמן שיקרא 

אותם. היה אחד שתמיד מקטרג על התפילות האלו, ואמר: התפלות האלו חיבר אותם 
לא פחות ולא יותר “נתן העזתי”. מאיפה אתה מכיר אותו? כי זה כתוב בספר חמדת ימים, 
וחמדת ימים זה ספר חשוד. כי אומרים שהמחבר זה נתן העזתי שהאמין בשבתי צבי, ולכן 
לא קוראים את זה. וראיה לדבר ]ככה הוא אומר[, שהרב חיד”א לא הסכים לתפלות האלה. 
אבל מאיפה אתה יודע? אם היית קורא את ספרי הרב חיד”א תראה שהוא היה אומר אותם. 
באחד הספרים הקצרים שלו )במורה באצבע סימן קצ”א, כל אחד יכול לבדוק( הוא אומר: ב”יהי 
רצון” תאמר כך וכך. אז מה אתה רוצה מאתנו? והתפלות האלה נדפסו בכל ספרי ליוורנו 
לפני 200 שנה בימי הרב חיד”א, בחייו ובעירו. והרב חיד”א לא אמר כלום. אם היה רומז 
למדפיסים שישמיטו אותם הם היו משמיטים, והם לא השמיטו. לכן קוראים אותם, אין בהם 
שום פסול, שום דבר! פעם דיברו על ספר חמדת ימים, ואמרו: בוא נניח שזה נתן העזתי, 
יכול להיות שזה כלל לא נתן העזתי, אבל נניח שכך, שזה נתן העזתי )שהוא טעה בשבתי צבי(, 
אבל הרי גם רבי עקיבא טעה בבר כוכבא שחשב אותו משיח. וכי משום כך מישהו יאמר 
שרבי עקיבא לא בסדר? חס וחלילה, הוא טעה וזהו. למה אתם עושים את זה? לכן אלו 
תפלות כל כך יפות ומרגשות, ואנחנו קוראים אותם. וכשאני קורא ואני מגיע לשבט מנשה 
נוּ בגלות החל הזה” - אל תשכח אותנו!  נְשֵׁ שכתוב שם: “ריבון העולמים, בזכות מנשה, אל תִּ
אתה יכול לקרוא את זה בשלוות נפש? לא. אתה צריך להתרגש ולהתפלל, כל שנה ושנה 
השם יתברך עושה לנו נסים ונפלאות ואנחנו לא מבינים11, לכן אומרים פרשת הנשיאים.

לימוד הלכות פסח
את הסדר של ליל פסח, וללמד יד.  וצריכים ללמוד הלכות פסח12, וצריך ללמוד גם כן 

11.  מי האמין השנה שהרוב יהיה ימין? אין דבר כזה, מה פתאום! והנה הם נלחמים עד היום ובכל 
מחיר, יש בחירות? לא, אין בחירות! אבל יש 64 מול 50, מה זה אין בחירות? פעם אמרתם שאפילו 
מנדט אחד או חצי מכריע, עכשיו מה קרה לכם?! אבל הם משתגעים ומשתגעים, עד שיום אחד 

יבינו שיש גבול לחושך, איך כתוב באיוב )כ”ח, ג’(? “קץ שם לחושך”.
12.  אמרו על חכם אחד שלא היה לומד את ההלכות, כי הוא אמר: אני זוכר את זה משנים שעברו. 
אז היו באים אליו בשאלות, והיה אומר: “אני חייב לעיין”. למה באו אליך בשאלות האלה? כי 



את הילדים13, כדי לחבב עליהם את התורה ואת הגאולה. לומר להם שרק בזכות חג פסח 
אנחנו גאולים. אנחנו עַם מיוחד. “ויהי שם לגוי גדול” )דברים כ”ו, ה’( – מלמד שהיו ישראל 

מצויינים שם. )הגדה של פסח(. 

ללכת לבית הקברות בחודש ניסן
האם מותר ללכת לבית הקברות בחודש ניסן? הרב יוסף זליכה ע”ה כתב שאלה ותשובה טו. 

על זה )שו”ת תפארת יוסף סי’ צ”ה( והמסקנא שלו שהמנהג לא ללכת בכלל. אבל מי שנוהג 
ללכת, אם זה בתום השבעה או השלושים, מותר ללכת. אבל אם הוא מתחיל להתרגש 
ולבכות – זה לא מתאים, לכן הוא לא ילך, ואם לאו, הוא יכול ללכת. ולקברי צדיקים מותר 

ללכת לכתחילה. 

קריאת מגילה בעיר לוד
יש אנשים ששולחים לי שאלות עד שהם מרגיזים אותי... אחד שלח לי שאלה, אמר טז. 

לי: בלוֹד אנחנו קוראים מגילה בי”ד, ובט”ו יש שקוראים בלי ברכה. ואני חושב שלא, כי לוד 
מוקפת חומה מימות יהושע בן נון ]וצריך לקרוא רק בט”ו בברכה[. עד כאן. אבל מאיפה 
אתה יודע? וכי היית בימות יהושע בן נון וראית שהיא מוקפת חומה? הרי לוד אינה מוזכרת 

בספר יהושע כלל ועיקר, היא מוזכרת רק בדברי הימים14 )א’ ח’, י”ב(. 

מי אמר לך שהיא מוקפת חומה? אם היא הייתה מוקפת, יהושע היה כותב שהייתה עיר יז. 
אחת מוקפת חומה. ]א”ה. אמנם בגמ’ במגילה דף ד’ ע”א איתא אמר ריב”ל לוד ואונו וגיא 
החרשים מוקפות חומה מימות יהושע בן נון. וכבר האריך בזה ביבי”א )ח”ז סי’ ס’(. אלא שכתב 
שם שהספק הוא שמא לוד של היום אינה במקומה המקורי, ולכן יש לקרוא בי”ד בברכה 
ובט”ו ללא ברכה[ ואם לא נהגו כך, למה אתה מחדש? “עושה חדשות בעל מלחמות”. לא 
עניתי לו, כי אמרתי שיעשה מה שהוא רוצה, אם אני אתווכח אתו, הוא יתווכח אתי עד 
שיעלה השחר... אי אפשר ככה, מה שלא נהגו – אל תחפש חדשות, רק בהכרח, אבל כאן 

אין לך כדי לבטל המנהג.

דקדוק ומסורת
ויש עוד אחד חכם שיודע דקדוק, אבל הוא לא יודע שמסורת עדיפה מכל הדקדוקים. יח. 

כתב לי: בחומשים שלכם אתם אומרים )שמות ט”ו, י”א( “מי כמוכה בּאלים ה’” הבי”ת בדגש 
חזק וזה בסדר לכתוב ככה. אבל “מי כּמוכה נאדר בקודש” למה אתם כותבים “כּמוכה” עם 
דגש קל ולא דגש חזק? אבל אי אפשר לכתוב בדגש חזק, אתה מתחיל מלה אתה מוסיף 
ם דגש  מוכה”?! איך אתה מחבר בין “מי” שהיא חיריק מלא, ואחריו אתה שָׂ לה אות - “אִכָּ
חזק?! אין דבר כזה15. אחרי חיריק מלא דגש חזק לא יבוא. יש פעם אחת שאני זוכר 
שבא דגש חזק אחרי חיריק מלא - “יסור יסרני יּ-ה” )תהלים קי”ח, י”ח(. כתוב שם במנחת 
שי שהיו”ד בדגש חזק, כי היא מלשון ייסורים. “יסרני”. לכן אנחנו מחברים יסרני עם י-ה, 
אבל סתם ככה אין דבר כזה. מסורת של דורות צריך לשמור עליה16. לכן “מי כּמוכה” הוא 

אתה לכתחילה לא רוצה לעיין, לכן כשבאים אליך בשאלות אתה חייב לפתוח את מרן והפוסקים 
והאחרונים כדי לתת תשובה ברורה.

כשהייתי בגיל קטן מאד, אולי בגיל 6-7, אבא ע”ה לימד אותי את כל ההגדה של פסח. ובין    .13
הדברים סיפר לי שהיה פעם המושל של צרפת אז ששמו ‘מנדס פראנס’ )אני לא יודע אם שמעתם 
עליו( והוא היה יהודי שזכה בבחירות ונעשה נשיא. והוא סיפר שבילדותו בגיל ארבע, אביו לימד 

אותו את ארבע הקושיות של “מה נשתנה”. ואבא סיפר את הסיפור הזה בשמחה, ככה היו לומדים. 
לא שאביו היה “חסידא קדישא”, הוא לימד אותו כל מיני דברים, אבל על ארבע קושיות לא ויתר. 

שיבוא בליל פסח וישאל: “שבכל הלילות אנו אוכלים חמץ או מצה”, וכן על זו הדרך.
14.  וכתוב שם לדֹ בלי וא”ו. גם כשלפעמים אני נוסע, אני רואה שכתוב בערבית בנתיבי הדרכים 

“אללד”, אין וא”ו אפילו. כנראה בגלל שכתובה חסרה, כתבו אותה בערבית בלי וא”ו.
15.  יש משפחה אצל האשכנזים “שוורץ”. רבי יוסף שוורץ היה בקי מאד בזמנים של עמוד השחר 
וזריחת החמה, הוא כתב ספרים בזה. וכולם כותבים: “שווארץ”. ואבא בספרו איש מצליח )סימן ט”ו( 
כותב כמה פעמים “אשוורץ”, כי לא מבטאים את השי”ן בשו”א נע, ולכן אם אתה אומר “אשוורץ” 
אתה מוסיף אל”ף, אז אני כותב אותה. אתם לא יודעים שמוסיפים אל”ף, אני יודע... לכן “אשוורץ”.

16.  פעם כתב לי חכם תימני: מי אמר שכשיש דגש חזק עושים אות כפולה? ככה כתב רבי זלמן הענא. 

בדגש קל ולא בדגש חזק.

קמחא דפסחא
יש מצוה לתת לעניים קמחא דפסחא. באים מטעם “קופת העיר” ]וכיוצא בזה[, וכל אחד יט. 

יתרום לפי כוחו. אם הוא מכיר עני - שיתן לו, אם הוא לא מכיר ]שיתן לארגוני הצדקה[. 
ולא יפחות ממאה שקל, אלא אם כן הוא עני מרוד, שיתן מה שירצה17. הרב עובדיה מספר 
שהיה עשיר אחד שהוא הזמין אותו למשרד שלו ואמר לו: תשמע, יש עניים מסכנים 
וכדומה. אמר לו העשיר: רבי, עכשיו העסקים שלי לא בסדר. אמר לו הרב: איזה עסקים? 
יש לך מליונים. וכמה אתה נותן? כמה גרושים? אמר לו: אני לא יכול. אמר לו: טוב, אם 
אתה לא יכול - שלום. אח”כ בא אליו העשיר הזה בחול המועד ואמר לו: אוי ואבוי לי שלא 
שמעתי בקולך. תראה מה שקרה אתי. אמר לו: מה קרה? אמר לו: בליל פסח הבנים שלו 
היו צמודים לטלוויזיה, והם לא רצו לזוז. באתי הביתה אחרי ערבית והם אמרו לי: אתה 
לא תיכנס הביתה! למה? ככה. עונש. וכך נשארתי בחוץ כל הלילה, לא הגדה, ולא סדר, 
ולא אוכל ולא שום דבר, והם עשו שם כמו בעגל - “וישב העם לאכול ושתו ויקומו לצחק” 
אם אתה נותן לעניים  )שמות ל”ב, ו’(... כל מה שקרה בגלל שלא שמעתי לך. אמר לו הרב: 

הקב”ה עושה לך חיים טובים “ושמחת בחגך אתה ובנך ובתך ועבדך ואמתך18” )דברים ט”ז 
י”ד(. ]ואמרו רבותינו )תנחומא ראה י”ח( אם אתה משמח את שלי, אני משמח את שלך[. לכן 

אדם צריך לתת בעין יפה, ומתוך שיתן יקבל כפלי כפלים. 

)בן דורו של היעב”ץ, איך קוראים את המשפחה שלו אני לא יודע, הֵנָה או הֵנוֹ, אבל ככה שם המשפחה שלו(. 

הוא כתב שדגש מכפילה את האות. והוא אמר לי: לא! אבל איך אתה אומר דבר כזה? הרי התימנים 
מקפידים על דגש כ”כ טוב, ולא יוותרו על דגש אחד. היה פעם מנין תימני של שבת מול החלון 
שלי, וכל דגש היה כמו “פצצה”... איך אתה אומר ככה? אבל הוא התווכח, אח”כ אמר לי שהוא שלח 
את זה לפרופסור באוניברסיטה והוא אמר לו: אני לא רוצה להתווכח אתך, זהו! ככה הפרופסורים, 

בטוחים בדעתם... דגש זה מכפיל את האות, אל תעשה חכמות.
17.  פעם הרבנים היו דורשים בשבת הגדול שהאנשים יתרמו. בא רב אחד ודרש ודרש, ובא אח”כ 
לביתו שמח. אמרה לו אשתו: על מה השמחה? אמר לה: דברתי ודברתי ואנשים הסכימו. אמרה לו: 
מה הסכימו, לקבל או לתרום? אמר לה: הסכימו לקבל, אבל לתרום נדמה לי שלא הסכימו... אז מה 

החכמה שהסכימו לקבל?! החכמה היא שיסכימו לתרום, צריך אדם לתרום!
18.  החילונים “מצאו קושיא”: כתוב “בנך ובתך ועבדך ואמתך”, איפה “אשתך”? “קושיא עצומה” 
באמת. התורה מזכירה את האמה והשפחה, ואת האשה היא לא מזכירה?! אלא “אתה” זה אתה ואשתך 
ביחד. )אתה עם דגש זה “אנתא”, ואנתא בערבית פירושו “אשה”...(. אתה ואשתך גוף אחד, ובנך ובתך ועבדך 
ואמתך. יעלה על הדעת שהתורה תתן כבוד לאמה - לשפחה, ולא תתן כבוד לאשה?! אין ספק בזה.



"יקבי המלך"

מדרשותיו ושיעוריו של מו"ר ראש מוסדות 'חכמת רחמים' 
הגאון הגדול רבי חננאל כהן שליט"א 

ראש ישיבת 'לבנימין אמר'

בלבבי משכן אבנה
1ויקהל משה את כל עדת בני ישראל ויאמר אלהם אלה הדברים אשר צוה ה' לעשת 

אתם. ששת ימים תעשה מלאכה וביום השביעי יהיה לכם קדש שבת שבתון לה' גו' 
)שמות ל"ה, א'-ה'(.

מה הקשר של המשכן עם השבת?
משה הקהיל את עם ישראל, ציוה אותם על הקמת המשכן, אבל קודם אמר להם: 
"ששת ימים תעשה מלאכה וביום השביעי יהיה לכם קדש שבת שבתון לה' כל העשה 
בו מלאכה יומת". האלשיך הקדוש שואל כמה שאלות על הפסוקים האלה, ונתמקד 
בשתי שאלות מתוכן. שאלה ראשונה, מדוע משה רבנו היה צריך להקהיל את עם 
ישראל לצורך הקמת המשכן, דבר שלא מצאנו במצוות אחרות? שאלה שניה, למה 
הכניס כאן משה אזהרה על השבת במיוחד? ואם בשביל לומר שהקמת המשכן אינה 
דוחה שבת, ולצורך זה הסמיך כאילו אמר: "ששת ימים תעשה מלאכת המשכן ולא 

בשבת", א"כ מדוע הקמת המשכן שונה מקרבן התמיד שדוחה שבת?

זהב כנגד זהב
האלשיך הקדוש מסביר כך: במדרש מובא )שמות רבה פרשה נ"א אות ח'(, שבניית המשכן 
באה לכפר על עם ישראל כתשובת המשקל על חטא העגל, כמו שבחטא העגל עם 
ישראל – ובעיקר הערב רב כמו שאמרנו בעבר – לקחו את הזהב ועשו בו את העגל, 

כך נתן להם הקב"ה את בניית המשכן ותרומות הזהב, לכפר על מעשיהם.

תוך שלושה ימים גמרו להביא את הכסף והזהב, ועשו מזה הרבה חפצי קדושה. בחטא 
שלהם הם עשו רק עגל קטן, אבל כאן להבדיל עשו משכן שלם. היה הרבה מאד זהב 
בארון, בשלחן לחם הפנים, במזבח הזהב ובמנורה הטהורה, את כל זה אספו עם 
ישראל, וזו היתה תשובת המשקל לחטא העגל. במקום החטא הזה, הכניסו למשכן 

זהב בשמחה ובנפש חפצה.

"בני" ישראל ולא "עם" ישראל
ועכשיו נחזור לשאלות שפתחנו בהן. משה רבנו עשה כמה דברים, כדי שתהיה לעם 
הֵל העם על אהרן ויאמרו אליו  קָּ ישראל תשובה על מה שחטאו. בחטא העגל כתוב: "וַיִּ
קום עשה לנו אלהים אשר ילכו לפנינו כי זה משה האיש אשר העלנו מארץ מצרים לא 

1.  נערך ע”י הרב יוסף חיים נחום הלוי הי”ו.

קְהֵל משה את כל עדת בני ישראל",  ידענו מה היה לו" )שמות ל"ב, א'(. מה עשה משה? "וַיַּ
הקהיל את כולם. בחטא העגל הצדיקים לא נקהלו, ופה הקהיל משה את כל העדה 

כולה. שם נקהלו באיסור ופה יקהלו לדבר מצוה.

מצד שני הקהיל רק את בני ישראל. כתוב: "את בני ישראל" ולא "את עם ישראל", כי 
העם זה כולל את הערב רב, ומשה לא רוצה שהערב רב יבואו למשכן. המשכן צריך 
לקום בקדושה ובטהרה רק לבני ישראל, וכיון שעכשיו בונים את המשכן, צריכים 

להיזהר מכל דקדוק של עוון שלא יהיה.

שבת כנגד עבודה זרה
ולשאלה השניה, מצות שמירת השבת נאמרה פה, כדי להדגיש שבניית המשכן לא דוחה 
שבת. ואפילו שמצאנו כמה מצוות שדוחות שבת, מכל מקום כאן בונים את הבנין של 
המשכן שיביא כפרה לבנ"י, ובגלל שהוא עשוי לכפרה, צריך לבנות אותו בלי חילול שבת.

ואפשר להוסיף על זה עוד נופך. אמרו רבותינו )עיין עירובין דף ס"ט ע"ב(: כל מי שמחלל 
שבת כאילו עובד עבודה זרה. וכמו כן אמרו להיפך )שבת דף קי"ח ע"ב(: אפילו עובד 
עבודה זרה כמו דור אנוש, אם שומר את השבת מוחלים לו. כשאדם שומר שבת הוא 
מראה שהוא מכיר במי שאמר והיה העולם, שבששה ימים ברא את העולם וביום 
השביעי שבת וינפש. ומכיון שהמשכן בא לכפר על חטא העגל שהיה עבודה זרה, לכן 
הוא לא דוחה שבת, להראות את חשיבותה של השבת. שומרים את השבת בשביל 

לכפר על חטא העגל.

"למה את לא נקיה?"
יתרה מזאת, דוקא פיקוח נפש דוחה שבת, כיון שהנשמה של היהודי כבר קדושה, היא 
חוצבה מתחת מכיסא הכבוד, ולכן אם יש סכנה לנפש דוחים את השבת. ומה שאין כן 
המשכן, כל זמן שלא שרתה בו השכינה הוא עדיין חול, ולכן בנייתו לא דוחה שבת. ובאמת 
אחרי שהשכינה שכנה במשכן, יש בו כבר קדושה, ולכן עבודת הקרבנות דוחה שבת.

הנשמה של היהודי היא קדושה, וצריך לשמור עליה קדושה וטהורה. אדם בכל לילה 
מחזיר את הפקדון שלו להקב"ה ובבוקר הוא מקבל אותו בחזרה, כמה צריך להשתדל 
ולהישמר שהפיקדון יעלה למעלה נקי. אם הנשמה באה נקיה שמחים בה למעלה, 
אבל אם היא מלוכלכת לא כדאי לדמיין מה קורה. בכל לילה דנים את האדם, שואלים 
אותה: "למה את לא נקיה? למה את לא שומרת על עצמך? את רוחנית! את צריכה 
להוביל את האדם!". ואז הנשמה מסכנה מתביישת למעלה, אומרת: "ריבונו של עולם, 
מחר אני אהיה יותר טובה". וחלילה לאדם שח"ו לא שומר על עצמו, ואם כך עושה, 
גם בלילה השני הנשמה הזאת מתביישת למעלה מהקב"ה ופמליא של מעלה. אוי לה 
לאותה בושה! אוי לה לאותה כלימה! אין אנחנו יכולים לתאר ולהבין כמה מתביישת 
אז הנשמה. אבל אם האדם מבין ויודע לתקן את מעשיו, בלילה למחרת הנשמה לא 
מתביישת, ואדרבה אומרת לקב"ה ופמליא דיליה: "תראו, חזרתי, טהורה אני כשם 

שירדתי לעולם!". ה' יזכנו.

ומגדל חננאל עד

ידיעת המעוניינים, יצא לאור בעז"ה )לאחר עיכוב גדול( ספר "כתר תורה" )ליקוט מירחונים שונים(, מאת האברך החשוב הרב משה מרדכי הכהן שליט"א, בהסכמת גדולי הדור, 
לפרטים והזמנה: moshe8056@gmail.com או בטלפון 054-8411593 

ברכת האילנות
בראש חודש ניסן. ולא משאירים את הברכה עד כ.  ברכת האילנות, מתחילים לברך  יש 

לאמצע החודש, ואז מצטערים שכבר נגמרו הפרחים באילנות, וכבר עשו פירות. לא עושים 
ולא צריך שני אילנות, אלא  כך, אלא “מצוה הבאה לידך אל תחמיצנה” )מכילתא פרשה ט’(. 

אפילו אילן אחד, אבל אם אפשר שני אילנות עדיף. וגם בשבת אפשר לברך.

וברא בו בריות טובות ואילנות טובות
ויש אחד שיש לו שיגעון, הוא נכנס למקום שיש שם אילנות של תפוזים ולוקח בידיו כא. 

הוא לא יודע שכל גרגיר קטן של פרח זה תפוז שלם, כשאתה לוקח הרבה  הרבה פרחים. 
פרחים אתה גונב לבעל הבית מאה תפוזים, וגוזל אותו. לא עושים ככה, אם אתה רוצה 
להריח - תריח, אבל שלא תתלוש, לא בחול ולא בשבת. ]תברך ברכת הריח ו[תריח, ותברך 
אח”כ או לפני כן: “שלא חיסר עולמו כלום וברא בו בריות טובות ואילנות טובות19 ליהנות 
בהם בני אדם”, שבני אדם יהנו מזה. רבותינו מלמדים אותנו שצריך להגיד תודה על כל דבר 
ודבר. אתה רואה ריח טוב ונפלא - תגיד תודה. הרב שלום הרוש שיהיה בריא כל הזמן מדבר על 
זה, אנשים שנמצאים בצער הוא אומר להם להגיד “מזמור לתודה” )תהלים פרק ק’( עשרים פעם, 
תחזור ותחזור עד שכל הבעיות שלך תיפתרנה בעז”ה. ככה יפתור ה’ יתברך את כל הצרות של 

19.  ע”פ הדקדוק אילן הוא לשון זכר. וצ”ל טובים. אבל המנהג לומר “ואילנות טובות” לזווג המלים 
כמו מה ידידות משכנותיך )תהלים פ”ד, ב’(.

עם ישראל, ויזכה אותנו לחג פסח 
כשר ושמח, תזכו לשנים רבות 
נעימות וטובות, אמן כן יהי רצון.

הקדושים  אבותינו  שבירך  מי 
הוא  ויעקב,  יצחק  אברהם 
הקדוש  הקהל  כל  את  יברך 
הזה, בין אלו שנמצאים כאן, בין 
ששומעים בלוין, ובין אלו  אלו 
שקוראים אח”כ בגליונות בית 
נאמן. הקב”ה יתן לכם בריאות 
איתנה, הצלחה רבה וחיים טובים 
וארוכים. שיראו נחת מצאצאיהם, 
שימשיכו בדרך התורה והמצוות, 
שלמה  לגאולה  כולנו  ונזכה 

במהרה בימינו, אמן ואמן.
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אֲנָשִׁים חוֹשְׁבִים שֶׁאִי אֶפְשָׁר לְאַחֵד אֶת הָאַשְׁכְּנַזִּים וְהַסְּפָרַדִּים, אֲבָל אַדְּרַבָּה 

בְּכָל הַדּוֹרוֹת הָיְתָה הַשְׁפָּעָה בֵּין הָאַשְׁכְּנַזִּים לַסְּפָרַדִּים וּבֵין הַסְּפָרַדִּים לָאַשְׁכְּנַזִּים. 

מִי לִמֵּד אֶת רַבֵּנוּ תָם לִכְתּבֹ שִׁירִים בְּמִשְׁקַל יְתֵדוֹת וּתְנוּעוֹת? אִבְּן עֶזְרָא. 

וְיוֹתֵר מְאֻחָר כַּאֲשֶׁר תָּקְפוּ הַגְּזֵרוֹת בְּאַשְׁכְּנַז, רַבֵּנוּ אָשֵׁר הָראֹ"שׁ יָרַד לִסְפָרַד, 

וְהֵקִים שָׁם קְהִלָּה וְהֶעֱמִיד תַּלְמִידִים. וּמָרָן פַּעֲמַיִם בְּבֵית יוֹסֵף )סימן נ"א וסימן 

רט"ו( כּוֹתֵב שֶׁהַסְּפָרַדִּים קִבְּלוּ אֶת הָראֹ"שׁ לְרַבָּם )וּמָצָאנוּ דָבָר שֶׁהָרִי"ף וְהָרַמְבָּ"ם 

פּוֹסְקִים וְאִלּוּ הָראֹ"שׁ פָּסַק אַחֶרֶת, וְכָל הַסְּפָרַדִּים כְּבָר שְׁבַע מְאוֹת שָׁנָה נוֹהֲגִים כְּמוֹ 

הָראֹ"שׁ. מָה הַדָּבָר הַזֶּה? לְפִי הָרַמְבָּ"ם )פ"ח מהלכות חמץ ומצה ה"ה וה"י( וְהָרִי"ף 

)פסחים דף כ"ד ע"א מדפי הרי"ף( צָרִיךְ לְבָרֵךְ בְּלֵיל פֶּסַח עַל כָּל אַחַת מֵאַרְבַּע כּוֹסוֹת 

בּוֹרֵא פְּרִי הַגָּפֶן, כִּי הַגְּמָרָא אוֹמֶרֶת )פסחים ק"ט סע"ב( שֶׁכָּל אַחַת וְאַחַת מִצְוָה בִפְנֵי 

עַצְמָהּ, וְאִם כֵּן צָרִיךְ לְבָרֵךְ עַל כָּל אַחַת. אֲבָל הָראֹ"שׁ )פסחים פ"י סימן כ"ד( חוֹלֵק 

וְאוֹמֵר שֶׁהַבְּרָכָה שֶׁל הַכּוֹס הָרִאשׁוֹן פּוֹטֶרֶת אֶת הַשֵּׁנִי כִּי אֵין הֶפְסֵק בֵּינֵיהֶם, וּמְבָרְכִים 

עַל הַכּוֹס הַשְּׁלִישִׁי מִפְּנֵי שֶׁבֵּרַכְנוּ בִרְכַּת הַמָּזוֹן, אֲבָל הַשְּׁלִישִׁי פוֹטֵר אֶת הָרְבִיעִי. וְלָכֵן 

הָאַשְׁכְּנַזִּים נוֹהֲגִים  וְאִלּוּ  הַסְּפָרַדִּים נוֹהֲגִים כְּמוֹ הָרֹא"שׁ,  בְרָכוֹת.  מְבָרְכִים רַק שְׁתֵּי 

כְּמוֹ הָרַמְבָּ"ם )ש"ע סימן תע"ד סעיף א'(. זֶה עַם אֶחָד אוֹ לֹא?!(. וְיוֹתֵר מְאֻחָר הָיָה 

הָפוּךְ, חָכָם סְפָרַדִּי הַיָּשָׁ"ר מִקַּנְדִּיָּא שֶׁהָיָה חָכָם בְּכָל הַחָכְמוֹת שֶׁבָּעוֹלָם, הִגִּיעַ 

לְוִילְנָא וְהָאַשְׁכְּנַזִּים כִּבְּדוּ אוֹתוֹ מְאדֹ )הַחַוּתֹ יָאִיר בְּשׁוּ"ת חוּט הַשָּׁנִי )סימן צ"ז. זה 

הסימן האחרון בספר( כּוֹתֵב עָלָיו "רַבֵּנוּ הַיָּשָׁ"ר מִקַּנְדִּיָּא". וְהַתּוֹסְפוֹת יוֹם טוֹב )ברכות 

פ"א מ"א( מַזְכִּיר אוֹתוֹ, וּמְשַׁבֵּחַ אוֹתוֹ שָׁם. וְיוֹתֵר מִזֶּה, בְּנוֹ שֶׁל הָרְשָ"ש )מבחר כתבים 

עמ' רל"ב( כּוֹתֵב: רָאִיתִי אֶת קִבְרוֹ שֶׁל הַיָּשָׁ"ר בְּוִילְנָא )הוא נפטר בשנת תט"ז(, וְכָתוּב 

שָׁם "רָאוּי הָיָה רַבֵּנוּ שֶׁתִּהְיֶה הַשְּׁכִינָה שְׁרוּיָה עָלָיו". וְאַחֲרֵי זֶה הָיָה גַם דָּבָר כָּזֶה, הָרַב 

בַּעַל סֵפֶר "בְּאֵר הַגּוֹלָה" עַל הַשֻּׁלְחָן עָרוּךְ בִּגְזֵרוֹת תַּ"ח-תַּ"ט בָּרַח וְהִגִּיעַ לְאַמְסְטֶרְדָּם, 

לְהַדְפִּיס אֶת הַסֵּפֶר  וְנָתְנוּ לוֹ אֶפְשָׁרוּת  סְפָרַדִּים בְּכָבוֹד רַב,  גְבִירִים  שָׁם קִבְּלוּ אוֹתוֹ 

שֶׁלּוֹ עַל הַשֻּׁלְחָן עָרוּךְ. הוּא הִכִּיר לָהֶם טוֹבָה, וְכָתַב בַּהַקְדָּמָה שֶׁלּוֹ: בָּאתִי לְאַמְסְטֶרְדָּם, 

וְהַסְּפָרַדִּים כִּבְּדוּ אוֹתִי וְעָשׂוּ לִי נַחַת רוּחַ, וַאֲנִי מַזְכִּיר אוֹתָם לְטוֹבָה )הוּא כָתַב גַּם סֵפֶר 

עַל הַמִּשְׁנָיוֹת "כְּלֵי גוֹלָה". לָמָה הוּא קוֹרֵא לִסְפָרִים "גּוֹלָה"? כִּי הוּא הָיָה בִזְמַן שֶׁל 

גְּזֵרוֹת תַּ"ח-תַּ"ט, שֶׁהָיָה לָאַשְׁכְּנַזִּים צָרוֹת צְרוּרוֹת, וּשְׁלֹשׁ מְאוֹת אֶלֶף יְהוּדִים נֶהֶרְגוּ 

בַתְּקוּפָה הַזּאֹת, ה' יִקּםֹ דָּמָם((. וְיוֹתֵר מְאֻחָר הָיָה הָפוּךְ, רַבִּי בָּרוּךְ אֶפְּשְׁטֵין ]בֶּן 

הַגָּאוֹן עָרוּךְ הַשֻּׁלְחָן שֶׁיּוֹם הָאַזְכָּרָה שֶׁלּוֹ הָיָה לִפְנֵי כְשָׁבוּעַ[ )ספר מקור ברוך 

ח"א דף של"ו ע"א( כּוֹתֵב: אֲנִי לֹא מִמִּשְׁפַּחַת אֶפְּשְׁטֵין, וּמִשְׁפַּחְתִּי הַמְּקוֹרִית 

הָיְתָה "בֶּנְבֶּנִישְׁתִּי", וְזֶה שְׁמוֹ שֶׁל אַחַד הַבָּנִים שֶׁל רַבֵּנוּ זְרַחְיָה הַלֵּוִי )הרז"ה(. 

אֲבָל בְּגֵרוּשׁ סְפָרַד נָדַדְנוּ מִמָּקוֹם לְמָקוֹם, עַד שֶׁהִגַּעְנוּ לַעֲיָרָה אַחַת שֶׁנִּקְרֵאת 

"אֶפְּשְׁטֵין", וְהָאַשְׁכְּנַזִּים שֶׁהָיוּ שָׁם עָשׂוּ לָנוּ טוֹבוֹת, וּבִגְלַל זֶה הֶחְלַפְנוּ אֶת 

שֵׁם הַמִּשְׁפָּחָה שֶׁלָּנוּ מִבֶּנְבֶּנִישְׁתִּי לְאֶפְּשְׁטֵין )הוּא כוֹתֵב שָׁם: חֲבָל שֶׁהֶחְלַפְנוּ אֶת 

שֵׁם הַמִּשְׁפָּחָה. אֲבָל לֹא חֲבָל עַל זֶה, כִּי הַלִּמּוּד שֶׁלָּהֶם פָּשׁוּט וְיָשָׁר, וְזֶה "אֶפְּשְׁטֵין" עַל 

פִּי הַפְּשָׁט(. וְגַם הַחֲזוֹן אִישׁ הָיָה מֵהַמִּשְׁפָּחָה הַזּאֹת. לָכֵן תָּמִיד יֵשׁ הַשְׁפָּעַת 

גּוֹמְלִין בֵּין הַסְּפָרַדִּים לָאַשְׁכְּנַזִּים )גליון 157 אות ח' ובהערות(.

הִלְכוֹת בִּרְכַּת הָאִילָנוֹת 
א. יֵשׁ הַרְבֵּה שֶׁלֹּא מְבָרְכִים בִּרְכַּת הָאִילָנוֹת בְּשַׁבָּת עַל פִּי כַף 

הַחַיִּים )סי‘ רכ“ו אות ד‘(, אֲבָל הָאַחֲרוֹנִים הֶחְלִיטוּ שֶׁאֶפְשָׁר 

לְבָרֵךְ. מָרָן הָרַב עוֹבַדְיָה זָצָ"ל כּוֹתֵב )וכן דעת רבו של אבא 

בספרו מגיד דבריו ליעקב על ההגדה הלכות ברכת האילנות הלכה 

ו‘( עַל מַה שֶּׁאָמַר כַּף הַחַיִּים שֶׁיֵּשׁ חֲשָׁשׁ אוּלַי יִתְלֹשׁ, אֵין 

גּוֹזְרִים גְּזֵרוֹת מִדַּעְתֵּנוּ. וַהֲרֵי כָתוּב בַּשֻּׁלְחָן עָרוּךְ )סי‘ של“ו 

סעיף י‘( שֶׁמֻּתָּר לְהָרִיחַ עֵצִים שֶׁיֵּשׁ בָּהֶם רֵיחַ כְּשֶׁהֵם מְחֻבָּרִים 

לָעֵץ, וְאֵינֶנּוּ גוֹזְרִים שֶׁמֶּא יִתְלֹשׁ. וְכָאן הוּא לֹא בָא לְהָרִיחַ, 

אֶלָּא הוּא בָא לְבָרֵךְ. יֵשׁ רֵיחַ טוֹב? תְּבָרֵךְ. תִּלְמַד לְבָרֵךְ. לָכֵן 

מֻתָּר לְבָרֵךְ בְּשַׁבָּת. אֲבָל הָרַב עוֹבַדְיָה כָתַב )חזו“ע פסח עמ‘ 

כ‘( שֶׁמִּהְיוֹת טוֹב לֹא כְדַאי לְבָרֵךְ בְּשַׁבָּת, רַק אִם יֵשׁ חֲשָׁשׁ 

שֶׁיַּפְסִידוּ הַבְּרָכָה יְכוֹלִים לְבָרֵךְ גַּם בְּשַׁבָּת. )וְאַחֲרֵי זֶה הוּא 

בְּשַׁבָּת. מַה  בֵרַךְ  כָתַב )עמ‘ כ“ג בהערה( שֶׁבִּשְׁנַת תַּשְׁנָ“ה הוּא 

קָּרָה בִשְׁנַת תַּשְׁנָ“ה? בָּדְקוּ וּמָצְאוּ שֶׁהַשָּׁנָה הַהִיא הָיְתָה מְעֻבֶּרֶת, 

וְלָכֵן אִם הָיָה מְאַחֵר מְעַט, יָכוֹל לִהְיוֹת שֶׁיִּפְּלוּ הַפְּרָחִים, אָז הוּא 

אָמַר טוֹב לְבָרֵךְ כְּבָר בְּשַׁבָּת(. בְּחוּץ לָאָרֶץ הָיוּ מְבָרְכִים דַּוְקָא 

בְחלֹ הַמּוֹעֵד פֶּסַח, אֲבָל ”מִצְוָה הַבָּאָה לְיָדְךָ אַל תַּחְמִיצֶנָּה“ 

תִּדְחֶה אוֹתָהּ שְׁבוּעַיִם. אֲבָל  )מכילתא פרשת בשלח(. אַל 

קְצָת  יֵשׁ  וְאֵם  פֵּרוֹת.  בָּהֶם  אֵין  עֲדַיִן  שֶׁהָאִילָנוֹת  בִּתְנַאי 

פֵּרוֹת וּקְצָת פְּרָחִים, יְכוֹלִים לְבָרֵךְ, וְאֵין שׁוּם בְּעָיָה )ועיין 

עוד בספר ה' נסי ח"ב  פרק ב' הלכה י"א והלכה י"ג(. וִיבָרֵךְ: 

"שֶׁלֹּא חִסֵּר בְּעוֹלָמוֹ כְּלוּם וּבָרָא בּוֹ בְּרִיּוֹת טוֹבוֹת וְאִילָנוֹת 

טוֹבוֹת לֵהָנוֹת בָּהֶם בְּנֵי אָדָם". וַאֲפִלּוּ שֶׁהָיָה צָרִיךְ לוֹמַר 

כֵּיוָן  )וְלָמָּה?  הַסְּפָרִים  נֻסַּח רֹב  כָּכָה  אִילָנוֹת טוֹבִים, אֲבָל 

לָכֵן גַּם בָּ"אִילָנוֹת" מְסַיְּמִים "טוֹבוֹת",  שֶׁאָמַרְתָּ "בְּרִיּוֹת טוֹבוֹת" 

וּכְמוֹ שֶׁאוֹמְרִים בִּיחֶזְקֵאל )מ"ג י"א(: "וּמוֹצָאָיו וּמוֹבָאָיו" )שֶׁהָיָה 

צָרִיךְ לוֹמַר "וּמְבוֹאָיו"( לְזִוּוּג הַמִּלִּים, וְגַם כָּאן בִּשְׁנֵיהֶם אוֹמְרִים 

"טוֹבוֹת" "טוֹבוֹת". וְיֵשׁ לָנוּ דֻּגְמָא לָזֶה מֵהָרַמְבָּ"ם בְּהִלְכוֹת מַאֲכָלוֹת 

אֲסוּרוֹת שֶׁאָמַר "מַאֲכָלוֹת אֲסוּרוֹת" אֲפִלּוּ שֶׁהָיָה צָרִיךְ לוֹמַר אֲסוּרִים 

)ועיין עוד בספר ה' נסי ח"ב בחלק השו"ת סי' ב'((.

ב. לְכַתְּחִלָּה צָרִיךְ שְׁנֵי אִילָנוֹת, כִּי הַגְּמָרָא אוֹמֶרֶת )ברכות 

דף מ"ג ע"ב( "אִילָנֵי דִמְלַבְלְבֵי", וְ"אִילָנֵי" מִעוּט רַבִּים שְׁנַיִם. 

פַּעַם  אָמְנָם  אֶחָד.  עַל  יְבָרֵךְ  אִילָנוֹת  שְׁנֵי  אֵין  אִם  אֲבָל 

יְבָרֵךְ  י"ד( שֶׁלֹּא  פסח עמ'  )בַּחֲזוֹן עוֹבַדְיָה  כָּתַב  הָרַב זָצַ"ל 

בְרָכוֹת  בַּחֲזוֹן עוֹבַדְיָה  זֶה  אַחֲרֵי  אֲבָל  שְׁנַיִם,  יֵשׁ  רַק אִם 

)עמוד תנ"ח( כָּתַב שָׁם שֶׁמְּבָרְכִים אֲפִלּוּ עַל אִילָן אֶחָד )וּמָה 

שֶׁהַגְּמָרָא אָמְרָה "אִילָנֵי דִמְלַבְלְבֵי", פֵּרוּשׁוֹ אִילָנֵי דְעָלְמָא, אֲבָל 

אֲפִלּוּ עַל אִילָן אֶחָד אֶפְשָׁר לְבָרֵךְ( 

ג. הַיּוֹצֵא מִבֵּיתוֹ וְרוֹאֶה אֲנָשִׁים שֶׁמִּתְאַסְּפִים לְבָרֵךְ בִּרְכַּת 

הָאִילָנוֹת וְהוּא עֲדַיִן לֹא הִתְפַּלֵּל שַׁחֲרִית, לֹא יְבָרֵךְ עִמָּהֶם, 

אֶלָּא יְחַכֶּה אַחֲרֵי הַתְּפִלָּה וִיבָרֵךְ לְבַד. לָמָּה? כִּי הַתְּפִלָּה 

זֶה תָדִיר, וְ“תָדִיר וְשֶׁאֵינוֹ תָדִיר תָּדִיר קדֶֹם“ )ברכות דף נ“א 

ע“ב(. בִּרְכַּת הָאִילָנוֹת פַּעַם בְּשָׁנָה וּתְפִלָּה זֶה בְכָל יוֹם, לָכֵן 

תָּדִיר וְשֶׁאֵינוֹ תָדִיר, תָּדִיר קדֶֹם. וְהָעִנְיָן שֶׁל תָּדִיר, דּוֹחֶה 

י“ד, כ“ח(.  מֶלֶךְ“ )משלי  הַדְרַת  ”בְּרָב עָם  הָעִנְיָן שֶׁל  אֶת 

)לְגַבֵּי בִרְכַּת הַחַמָּה שֶׁמַּגִּיעָה פַּעַם בְּעֶשְׂרִים וּשְׁמוֹנֶה שָׁנָה, אָדָם 

שֶׁקָּם מְאֻחָר בְּאוֹתוֹ יוֹם, וְהוּא רוֹאֶה שֶׁהַצִּבּוּר אוֹמְרִים עַכְשָׁו בִּרְכַּת 

הַחַמָּה, וְהוּא עֲדַיִן לֹא הִתְפַּלֵּל, מָרָן הַחִידָ“א אוֹמֵר )סי‘ רכ“ט אות 

ז‘( שֶׁיְּבָרֵךְ מִיָּד כַּאֲשֶׁר רוֹאֶה אֶת הַחַמָּה בַבּקֶֹר, אֶלָּא שֶׁהָרַב עוֹבַדְיָה 

זצ"ל הִסְבִּיר )בשו“ת יחוה דעת ח“ד סי‘ י“ח עמ‘ צ“ב( שֶׁזֶּה מְדֻבָּר 

בְּיוֹם הַמְּעֻנָּן, וְיוֹדֵעַ שֶׁאִם לֹא יְבָרֵךְ עַכְשָׁו יִצְטָרֵךְ לְחַכּוֹת עוֹד עֶשְׂרִים 

וּשְׁמוֹנֶה שָׁנִים... אֲבָל בְּבִרְכַּת הָאִילָנוֹת הַהֲלָכָה הִיא שֶׁלֹּא יְבָרֵךְ 

מִיָּד, אֶלָּא יְחַכֶּה עִם בִּרְכַּת הָאִילָנוֹת עַד אַחֲרֵי הַתְּפִלָּה, כִּי בִרְכַּת 

הָאִילָנוֹת הִיא לֹא דְחוּפָה כָל כָּךְ, וְיָכוֹל לְבָרֵךְ אוֹתָהּ כָּל הַחדֶֹשׁ, 

תִדְחֶה  לָמָּה  כֵּן  מִנְיָן, אִם  לְפָנֶיךָ  וְיֵשׁ  זְמַנָּהּ  הִגִּיעַ  הַתְּפִלָּה  וְאִלּוּ 

אוֹתָהּ?! לָכֵן הַתְּפִלָּה קוֹדֶמֶת – ”תָּדִיר וְשֶׁאֵינוֹ תָדִיר תָּדִיר קוֹדֵם“(.

ד. אִילָנוֹת עָרְלָה שֶׁנָּטְעוּ אוֹתָם לִפְנֵי שְׁנָתַיִם שָׁלוֹשׁ, וַעֲדַיִן 

לֹא עָבַר עֲלֵיהֶם שְׁלֹשׁ שְׁנוֹת עָרְלָה. כָּתַב הָרַב עוֹבַדְיָה זצ"ל 

)חזון עובדיה פסח עמ‘ י“ט( שֶׁאֶפְשָׁר לְבָרֵךְ עֲלֵיהֶם, כֵּיוָן שֶׁלֹּא 

נַעֲשָׂה אִסּוּר בִּנְטִיעָתָם, שֶׁהֲרֵי מִי שֶׁנָּטַע אוֹתָם לֹא עָבַר 

עַל שׁוּם אִסּוּר, וְכִי הוּא עָשָׂה אוֹתָם עָרְלָה?! הַהֲלָכָה הִיא 

שֶׁאָסוּר לֶאֱכלֹ אוֹתָם שָׁלוֹשׁ שָׁנִים, אֲבָל הָאִילָן הַזֶּה הוּא 

כָשֵׁר, וּבְסֵדֶר גָּמוּר. וְלָכֵן כֵּיוָן שֶׁלֹּא נַעֲשָׂה בָהֶם אִסּוּר, מֻתָּר 

לְבָרֵךְ עֲלֵיהֶם. וּמָצָאתִי )עיין בספר ה‘ נסי ח“ב פרק ב‘ הערה 

16( עוֹד טַעַם לְהֶתֵּר, לְפִי מַה שֶּׁכָּתַב הָרַדְבָּ“ז )ח“ב סי‘ מ“ד, 

ומובא בשלחנו של אברהם יורה דעה סימן ק“ח(, שֶׁמֻּתָּר לְהָרִיחַ 

בְּאִילָנוֹת עָרְלָה, וְאִם כֵּן כֵּיוָן שֶׁיֵּשׁ לָהֶם אֶפְשָׁרוּת שֶׁל הֲנָאָה, 

יָכוֹל לוֹמַר ”לֵהָנוֹת בָּהֶם בְּנֵי אָדָם“, כִּי בְנֵי הָאָדָם יְכוֹלִים 

לֵהָנוֹת מֵרֵיחָם הַטּוֹב.

ה. אִילָנוֹת שֶׁנָּטְעוּ אוֹתָם בִּשְׁנַת הַשְּׁמִטָּה, הַאִם אֶפְשָׁר לְבָרֵךְ 

עַל הַפְּרָחִים שֶׁלָּהֶם בִּרְכַּת הָאִילָנוֹת? הָרַמְבָּ“ם אוֹמֵר )פ“א 

מהלכות שמיטה וְיוֹבֵל הלכה י“ב(, הַנּוֹטֵעַ בַּשְּׁמִיטָה יַעֲקרֹ. אֲבָל 

אִם הוּא לֹא עָקַר, הַאִם הַפֵּרוֹת וְהַפְּרָחִים הָאֵלֶּה אֲסוּרִים 

בַּהֲנָאָה? לֹא כָתוּב שֶׁנֶּאֶסְרוּ בַהֲנָאָה. וְלָכֵן נִרְאָה שֶׁאֶפְשָׁר 

לְבָרֵךְ עֲלֵיהֶם ]אִם לֹא מָצָא אַחֵר בְּנָקֵל )ה' ניסי ח"ב עמ' ח' 

ועמ' ש"ב([. וְעוֹד, שֶׁדַּעַת הָרַמְבָּ“ם שֶׁנְּטִיעָה בַּשְּׁבִיעִית אִסּוּרָהּ 

מִדְּרַבָּנָן )כִּי רַק אַרְבָּעָה מְלָאכוֹת אָסְרָה תוֹרָה, ”לֹא תִזְרָע“ ”לֹא 

תִזְמרֹ“ ”לֹא תִקְצוֹר“ וְ“לֹא תִבְצרֹ“ )ויקרא כ“ה ד‘-ה‘( וְזֶה הַכּלֹ 

)וראה בספר ה' ניסי שם עמ' ש"ב((, וּשְׁמִטָּה בַזְּמַן הַזֶּה דְּרַבָּנָן, 

כָּכָה דַּעַת רוֹב הַפּוֹסְקִים, וְעוֹד סְבָרָא לְהָקֵל, שֶׁהָרַבָּנוּת 

מוֹכֶרֶת אֶת הַקַּרְקָעוֹת, וְגַם שֶׁיֵּשׁ כָּאֵלֶּה שֶׁחוֹלְקִים עַל זֶה 

]עַל ’הֶתֵּר הַמְּכִירָה‘[ בְּכָל אפֶֹן הַמְּצִיאוּת הִיא שֶׁמּוֹכְרִים, 

וְלָכֵן מִי שֶׁעָשָׂה אֶת זֶה, אֶפְשָׁר לֵהָנוֹת מֵהַפְּרָחִים וּלְבָרֵךְ 

עֲלֵיהֶם.  )גליון 304 אותיות י"א וי"ב ואות י"ז והלאה, וגליון 

202 אותיות ו' וח', וגליון 8 אות א', וגליון 55 אות ט"ו וגליון 155 

אותיות ט"ו וט"ז(.

 מדוע היה צריך לומר אילנות טובים 
ומדוע לא אומרים כן? 

תשובה לחידה נמצאת בעלון הנוכחי. 
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  )חובה לציין שם וכתובת בצורה ברורה!(. 
נא לשלוח התשובות עד יום ראשון בערב

הקודם: שמו כשמו זה חתן וזה חותן שנוסף א'. רבנו אברהם בר יצחק )הר"א אב"ד( בעל  מהגליון  זוכים 
האשכול הוא חמיו של רבנו אברהם בן דוד )הראב"ד(.    הזוכה: נ. סעדון -אופקים. 

פתרון התמונה: הגאון הגדול רבי משה הכהן דריהם זצ"ל רב הרובע הקטן בג'רבא, דיין בטבריה, ומחבר ספרים 
חשובים )תלמיד הגאון המקובל רבי מכלוף עידאן זצ"ל(.    הזוכה: מ' כהן - טבריה

זוכים מהגליון הקודם: יוסף חיים זר - בני ברק,  א' סעדון – אופקים
על הזוכה לעקוב אחרי הודעות הדואר.  פרס שיוחזר, לא ישלח שוב.

בשתי החידות, יש להקפיד לומר את התשובה והפרטים )כולל שם, כתובת וטלפון(בצורה ברורה!    הודעה 
שאינה ברורה כולה למערכת, לא תיכנס להגרלה.

 יֵשׁ רֶמֶז בְּפָרָשַׁת הַחדֶֹשׁ שֶׁנִּקְרָא הַשַּׁבָּת – ”אַךְ אֲשֶׁר יֵאָכֵל לְכָל נֶפֶשׁ הוּא לְבַדּוֹ יֵעָשֶׂה לָכֶם“ )שמות י“ב ט“ז(. אֲשֶׁר יֵאָכֵל 

לְכָל נֶפֶשׁ רָאשֵׁי תֵבוֹת אִילָן, לִזְכּרֹ לְבָרֵךְ בִּרְכַּת הָאִילָנוֹת.

קרדיט: כל העלונים


